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La tribuna

En la relació amb Europa convé maduresa
És indispensable que es realitzi un debat públic sobre els termes de l’associació

Bartumeu

Existeix la necessitat que les forces socials 
i econòmiques intervinguin en les converses 
amb les formacions polítiques

NOE

JAUME

Miguel

És important que els 
més joves expressin 
les seves idees

MERCÈ

Mirador

La participació infantil

U
nicef encara aquest mes 
de maig amb moltes ga-
nes, ja que tindrem la clo-
enda dels Consells d’In-
fants de les set parròqui-

es, moment en què els consellers 
infantils (nens i nenes dels tres sis-
temes educatius, amb edats entre 8 
i 12 anys) exposen davant el comú 

les propostes de millora per a la se-
va parròquia. Propostes treballades 
amb els seus companys i professors 
durant el curs i amb l’objectiu de do-
nar veu a les seves inquietuds i pre-
ocupacions en temes com el trans-
port públic, els carrers, els espais lú-
dics, l’escola o la sostenibilitat.

Per Unicef és fonamental que tots 

els infants tinguin un espai on ex-
pressar les seves idees, on se sentin 
escoltats i respectats com a ciuta-
dans i ciutadanes, i on les seves opi-
nions siguin valorades.

A principi de curs, visitem les es-
coles i expliquem als alumnes que 
és la participació infantil i perquè 
és valuós que expressin les seves ide-
es i sobretot, que és un Dret que es-
tableix la Convenció sobre els Drets 
de l’Infant, adoptada per les Nacions 
Unides el 1989 i per Andorra el 1995.

Aquest any celebrarem els 30 
anys de la Convenció i pot ser una 
molt bona oportunitat per recordar 
a infants i adults que tan important 
és opinar, com ser escoltat amb res-
pecte, tolerància i generositat. H
Sensibilització – Unicef Andorra

gociació de l’acord d’associació amb 
la Unió Europea és una de les qües-
tions cabdals pel futur de la seva Re-
pública i volen evitar que aquella ne-
gociació no es transformi en un bu-
merang.

Per això el ministre d’Exteriors de 
San Marino ha iniciat una sèrie de 
reunions públiques a cadascun dels 
nou castelli de la República per infor-
mar la ciutadania sobre el camí d’as-
sociació amb la Unió Europea, amb 
el títol San Marino Verso l’Unione Euro-
pea. Les reunions es fan amb la parti-
cipació de la direcció d’Afers Euro-
peus del departament d’Afers Exteri-
ors i amb la col·laboració de les Giunte 
di Castelo, que són els comuns de San 
Marino.

Es vol informar la ciutadania dels 
més recents desenvolupaments de 
la negociació per una integració eu-
ropea més gran de San Marino que, 
a avui dia, es troben en un punt cab-
dal.

El ministre Renzi va declarar, el 
passat 15 d’abril, que l’acord d’as-
sociació «... és un objectiu crucial 
per la República, que va més enllà 
de govern i majoria... un camí que 
s’ha anat fent des del 2015». Les re-
unions al territori van començar el 
17 d’abril i s’acabaran el 29 de maig.

En un comunicat de premsa del 
29 d’abril el ministre d’Exteriors 
Renzi aplaudia el vot unànime del 
Consell Grande e Generale de San 
Marino tot convidant al conjunt de 
forces polítiques a seguir per la via 
de la confrontació constructiva, tre-
ballant conjuntament amb el ma-
teix compromís i responsabilitat.

Perquè com diu Renzi és ben evi-
dent que hi ha moments en la vida 
d’un país democràtic en els quals 
«... la discrepància i les divisions po-
lítiques han de deixar pas al sen-
tit de responsabilitat i a la voluntat 
d’aconseguir el millor resultat per a 
la col·lectivitat».

Efectivament a San Marino han 
sabut trobar una política en majús-
cules, capaç de fer prevaldre el sen-
tit comú i la responsabilitat, de saber 
abandonar la polèmica i la confron-
tació. Andorra necessita aquesta po-
lítica en el camí d’embrancament 
amb Europa. H
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la Unió Europea i les va substituir pel 
secretisme i l’opacitat.

Les reformes necessàries que cal 
debatre, tots els esforços necessa-
ris per reduir el dèficit de l’Estat ai-
xí com les propostes per aconseguir 
una positiva inversió estrangera no 
arribaran a bon port si el mercat en 
el qual s’han de moure els agents eco-
nòmics no garanteix drets i deures 
compartits ni tampoc s’aconsegueix 
i garanteix la possibilitat que les em-
preses i professionals d’Andorra pu-
guin competir en igualtat d’oportu-
nitats.

L’acord comercial i duaner amb 
Europa que es va començar a aplicar 
el primer de juliol del 1991 ha estat 
i és positiu per Andorra. Tanmateix 
ara cal un pas més per reforçar l’em-
brancament amb la Unió Europea. 
Convé trobar un acord-marc que fixi 
els procediments per assumir la nor-
mativa europea –l’anomenat cabal 
comunitari– la interpretació de les 
normes i la manera de procedir en 
cas de conflicte. Per Andorra és ne-
cessari i urgent.

Precisament per això hem pro-
posat posar a disposició de totes les 
forces polítiques i sotmetre a debat 

A
vui, que arreu del conti-
nent se celebra el Dia d’Eu-
ropa, sembla un bon mo-
ment per recordar que 
Progressistes-SDP volem i 

defensem la intensificació i l’apro-
fundiment de les relacions d’Andor-
ra amb la Unió Europea. Ho fem con-
vençuts que Andorra és dependent 
i necessita unes relacions estables i 
harmòniques amb Europa.

Ho fem, també, perquè coneixem 
la situació i sabem que la Unió Euro-
pea podria, unilateralment, resol-
dre tots els acords actualment exis-
tents i deixar Andorra aïllada, sen-
se l’acord comercial vigent. Un pas 
endavant vers la consolidació positi-
va de l’actual marc de relacions és in-
dispensable.

Per això defensem l’establiment 
d’un acord-marc d’associació, per-
què Andorra ha d’assentar en la seva 
relació amb Europa, amb la Unió Eu-
ropea, i també amb els dos estats ve-
ïns, França i Espanya, els fonaments 
i l’essència del seu horitzó econò-
mic i diplomàtic. La crisi econòmica 
i financera internacional que va co-
mençar el 2008 ha malmès en bona 
part l’economia andorrana deixant 
en evidència una crisi interna que no 
és pas conjuntural sinó estructural.

D’altra banda, l’assumpció i de-
senvolupament, a partir del setem-
bre del 2009, dels compromisos in-
ternacionals en matèria de trans-
parència de l’activitat financera i la 
negociació, que el govern que jo pre-
sidia va promoure, de l’Acord mone-
tari amb la Unió Europea l’any 2010, 
han portat a un nou escenari de l’ac-
tivitat bancària.

Mentrestant, durant els governs 
de Toni Martí, aquests darrers vuit 
anys, Andorra no ha definit prou cla-
rament el context internacional en 
el qual es vol moure i, en la legisla-
tura que es va acabar el mes de fe-
brer, el govern va abandonar la vo-
luntat de compartir les línies políti-
ques i les opcions de negociació amb 

les línies directrius que el Govern 
ha estat seguint en la negociació de 
l’acord d’associació amb la Unió Eu-
ropea.

Com també consideràvem i con-
siderem indispensable promoure ar-
reu del país un ampli debat en rela-
ció als temes de l’acord d’associació 
de manera que hi puguin intervenir 
no solament les forces polítiques si-
nó totes les forces socials i econòmi-
ques.

Perquè el que esdevé urgent és as-
sentar la negociació de l’acord d’as-
sociació amb la Unió Europea al cor 
d’una política d’Estat per avançar 
en unes opcions compartides, en un 
context més ampli que el de la ma-
joria del Consell General, per situ-
ar en conseqüència el destí d’una ne-
gociació cabdal més enllà del govern 
de torn.

Escoltarem amb atenció el debat 
d’investidura del nou cap de Govern, 

la propera setmana, per veure si ha 
arribat el seny i la responsabilitat al 
Consell General.

No voldríem perdre l’esperança 
que el nou Consell General tingui la 
maduresa política d’aprovar, ja d’en-
trada, una línia d’actuació compar-
tida en l’àmbit de la negociació de 
l’acord d’associació.

Fa tot just quinze dies, el 24 
d’abril, el Consell grande e generale de 
la República de San Marino ho va sa-
ber fer. El dia 26 d’abril les forces po-
lítiques d’oposició van fer pública 
la seva satisfacció després de l’apro-
vació, per unanimitat, d’una resolu-
ció que estableix que en el decurs de 
la negociació les principals línies di-
rectives han de ser acordades amb to-
tes les forces polítiques i les associa-
cions econòmiques i professionals, 
així com amb els sindicats.

A San Marino estan convençuts 
que la definició dels termes de la ne-


